



## Newsletter

### Digital Humanities –Dialogrunde und Lunchtalks

\*English Version below\*

---

Liebe CrossAsia-Nutzer:innen,

wir möchten Sie mit dieser Ausgabe unseres Newsletters auf eine kommende Veranstaltungsreihe aufmerksam machen. Das CrossAsia-Team bietet ab November eine Reihe von Lunchtalks zum Thema Digital Humanities an.

Um unsere Angebote entsprechend anzupassen und zu verbessern, möchten wir vorab mit Ihnen ins Gespräch kommen. Hierfür veranstalten wir eine **offene Dialogrunde** im Oktober.

Ihr CrossAsia Team

---

### **CrossAsia Dialog: Maßgeschneidertes Digital Humanities-Curriculum für den CrossAsia Classroom.**

**23. Oktober 2023**

***CrossAsia Dialog: Maßgeschneidertes Digital Humanities-Curriculum für den CrossAsia Classroom.***

Das Ziel dieses Treffens ist es, ein besseres Verständnis für die Bedürfnisse und Erwartungen unserer Nutzer:innen in Bezug auf Schulungen im Bereich der Digital Humanities zu erlangen. Dieses Forum bietet Ihnen die Möglichkeit, uns Ihre Ideen, Anforderungen und Vorschläge mitzuteilen.

## Nähere Informationen zum Auftakttreffen

Die Veranstaltung findet online über WebEx statt.

Datum: 23. Oktober 2023

Uhrzeit: 18:00 Uhr

Dauer: Ungefähr 90 Minuten

Ort: Online über WebEx (Einwahldaten werden nach der Anmeldung mitgeteilt)

### Tagesordnung:

- Begrüßung und Einführung in die Sitzung
- Warum treffen wir uns heute: CrossAsia und die Bedeutung der Digital Humanities
- Präsentation unseres aktuellen Inhaltsangebots und Diskussion über mögliche Erweiterungen
- Offene Diskussion: Sammeln von Ideen für neue und relevante Inhaltsangebote
- Zusammenfassung und Ausblick auf die nächsten Schritte

Bitte melden Sie sich bis zum **15. Oktober** unter folgendem Link für die Teilnahme an:

📧 [Anmeldung](#)

Wir freuen uns auf Ihre Teilnahme und einen regen Austausch.

## Lunchtalks zum Thema Digital Humanities über WebEx

<b>November 2023</b>	<p><b><i>Digitale Editionen</i></b></p> <p>Duncan Paterson wird digitale Editionen vorstellen und erläutern, wie diese weiterverarbeitet werden können.</p> <p>Referent: Duncan Paterson</p>
<b>Dezember 2023</b>	<p><b><i>Graphische Analyse am Beispiel des ITR Explorer</i></b></p> <p>Martina Siebert wird den ITR Explorer vorstellen und dabei auch auf das Feature „Suchbegriffs-Heatmap für Zeitungsartikel“ eingehen.</p> <p>Referentin: Martina Siebert</p>
<b>Januar 2024</b>	<p><b><i>Arbeiten mit Daten</i></b></p>


	<p>Brent Ho wird N-Gram und CrossAsia Datendienste vorstellen, welche Vorteile N-Gram bietet und wie Open Access dazu genutzt werden kann.</p> <p>Referent: Brent Ho</p>
<b>Februar 2024</b>	<p><b><i>Digitale Plattformen für Ostasienwissenschaften</i></b></p> <p>Jing Hu stellt das Arbeiten mit digitalen Plattformen an den Beispielen MARKUS und DocuSky vor.</p> <p>Referentin: Jing Hu</p>
<b>März 2024</b>	<p><b><i>Forschungsdaten</i></b></p> <p>Duncan Paterson wird das Thema Forschungsdaten und deren Handhabung erläutern und insbesondere auf Publikationen und Beratung zum Datenmanagement eingehen.</p> <p>Referent: Duncan Paterson</p>

## **Umfrage - Maßgeschneiderter DH-Lehrplan für CrossAsia Classroom**

Wir möchten alle Interessierten bitten, an einer kurzen Online-Umfrage teilzunehmen, damit wir unsere Zielgruppe, Ihre entsprechenden Kompetenzen und Ihre Erwartungen besser kennen lernen.

Ein Klick auf den Link bringt Sie zur Umfrage-Seite. Die Umfrage dauert etwa 10 Minuten.

 [CrossAsia Umfrage zu Digital Humanities](#)

Sie möchten mehr lesen? Ältere Newsletter finden Sie im  [Newsletter Archive - CrossAsia](#).

Genießen Sie das sommerliche Wetter und wir lesen uns zur Herbst/Winter-Ausgabe des Newsletters wieder. Einen schönen Sommer wünscht Ihnen

Ihr CrossAsia Team



## Kontakt



Staatsbibliothek zu Berlin – Preußischer Kulturbesitz  
Ostasienabteilung  
Potsdamer Str. 33  
D - 10785 Berlin



Tel.: +49 30 266-43 60 55



[xasia@sbb.spk-berlin.de](mailto:xasia@sbb.spk-berlin.de)



[www.staatsbibliothek-berlin.de](http://www.staatsbibliothek-berlin.de)  
[crossasia.org](http://crossasia.org) | [twitter.com/CrossAsia](https://twitter.com/CrossAsia) | [mastodon](#)



## Newsletter

### Digital Humanities – Dialog Round and Lunch Talks

---

Dear CrossAsia Users,

with this issue of our newsletter, we would like to draw your attention to an upcoming series of events. The CrossAsia team is offering a series of **lunch talks** on Digital Humanities starting in November.

In order to adapt and improve our offers accordingly, we would like to get into conversation with you in advance. For this purpose, we are organising **an open dialogue round** in October.

Your CrossAsia Team

---

### CrossAsia Dialogues: Tailoring a DH Curriculum for CrossAsia Classroom

October 23<sup>rd</sup> 2023

#### *CrossAsia Dialogues: Tailoring a DH Curriculum for CrossAsia Classroom*

The aim of this meeting is to gain a better understanding of the needs and expectations of our users in relation to digital humanities education. This forum will give you the opportunity to share your ideas, requirements and suggestions with us.

---

## More information about the kick-off meeting

The event will take place online via WebEx.

Date: October 23<sup>rd</sup> 2023

Time: 6 pm

Duration: Approximately 90 minutes

Location: Online via WebEx (dial-in details will be provided after registration).

### Agenda:

- Welcome and introduction to the session
- Why we are meeting today: CrossAsia and the importance of Digital Humanities.
- Presentation of our current content offerings and discussion on possible enhancements.
- Open discussion: collecting ideas for new and relevant content offerings
- Summary and outlook on next steps

Please register for participation by **October 15<sup>th</sup>** using the following link (You can change the language to English in the "Sprachen"-tab).

 [Registration](#)

We look forward to your participation and a lively exchange.

## Lunch talks on the topic of Digital Humanities via WebEx

**November 2023**

### *Digital Editions*

Duncan Paterson will present digital editions and explain how they can be further processed.

Speaker: Duncan Paterson

**December 2023**

### *Graphical analysis using the example of ITR Explorer*

Martina Siebert will present the ITR Explorer and also discuss the feature "Search term heatmap for newspaper articles".

	Speaker: Martina Siebert
<b>January 2024</b>	<b><i>Working with data</i></b>  Brent Ho will present N-Gram and CrossAsia data services, the benefits of N-Gram and how Open Access can be used for this purpose.  Speaker: Brent Ho
<b>February 2024</b>	<b><i>Digital Platforms for East Asian Studies</i></b>  Jing Hu will present working with digital platforms using the examples MARKUS and DocuSky.  Speaker: Jing Hu
<b>March 2024</b>	<b><i>Research data</i></b>  Duncan Paterson will explain the topic of research data and how to handle it, with particular reference to publications and advice on data management.  Speaker: Duncan Paterson

## **Survey - Tailoring a DH Curriculum for CrossAsia Classroom**

We would like to ask all interested parties to participate in a short online survey so that we can get to know our target group, your relevant competences and your expectations better.

Clicking on the link will take you to the survey page. The survey will take about 10 minutes.

 **[CrossAsia Survey for Digital Humanities](#)**



## Contact



Staatsbibliothek zu Berlin – Preußischer Kulturbesitz  
Ostasienabteilung  
Potsdamer Str. 33  
D - 10785 Berlin



Tel.: +49 30 266-43 60 55



[xasia@sbb.spk-berlin.de](mailto:xasia@sbb.spk-berlin.de)



[www.staatsbibliothek-berlin.de](http://www.staatsbibliothek-berlin.de)  
[crossasia.org](http://crossasia.org) | [twitter.com/CrossAsia](https://twitter.com/CrossAsia) | [mastodon](#)